
中一級 中國歷史科 教學設計示例
（供收錄非華語學生的學校參考使用）
早期中國的發展概況
The Development of Early China
一.建議教節：4節 
二.預期學習成果:
完成本課題後，學生能：
1. 了解夏、商、周的勢力範圍、遷移擴展及生活特點。（知識內容）
2. 認識周代封建制度的內容及作用。（知識內容）
3. 掌握春秋戰國時期的政治形勢及特點。（知識內容）
4. 明白孔子的事蹟與其身處時代的關係。（知識內容）
5. 透過閱讀文字資料、地圖、圖像、影片等，比較異同，分析史事。（知識內容、技能）
6. 欣賞中國古代文明。（情意、態度）
三.教學建議：
1. 因應非華語學生的中文能力，工作紙較多圖像，部分題目輔以英文，協助學生理解內容。
2. 題型包括選擇、配對、圈示、填充等。思考題可因應學生的語文程度，或以口語回答。
3. 教師可按學生學習情況加入討論環節，以增加學生之間的互動。
4. 教師可鼓勵學生觀看網上影片，提升學習興趣。
5. 教師教授課題時，除教授相關史實外，亦須指導學生認識中國的文明和文化，促進他們認識中國文化的特質。
6. 教師可因應學生的程度而選取適合的部份或教學活動施教。
四.教學方案：
	內容重點
	流程
	相關教材

	課節一和二
夏、商、周的勢力範圍及生活特點
	1. 講解關鍵詞
2. 運用時間線及地圖說明夏、商、周的發展概況及勢力範圍
3. 透過甲骨文，帶出商代是中國信史中的第一個皇朝，以及商人重視祭祀的特點
4. 通過圖片及其他資料，介紹周人擅長農業的特點

	時間線、
地圖、
圖片、
工作紙


	課節三
周代封建制度的內容及作用
	1. 透過地圖解釋周室分封的範圍及目的
2. 運用圖表及文字資料說明周代封建制度的內容及作用

	地圖、
圖表、
工作紙

	課節四
春秋戰國時期的勢力範圍、政治形勢及兼併戰爭頻仍的特點；孔子的事蹟與其身處時代的關係
	1. 運用地圖說明春秋戰國時期的勢力範圍
2. 透過圖片及其他資料解釋春秋戰國時期的政治形勢
3. 通過文物顯示及其他資料，說明春秋戰國時期兼併戰爭頻仍的特點
4. 通過影片及文字資料，了解孔子的事蹟與其身處時代的關係

	地圖、
圖片、
影片、
工作紙


備註：
1. 學校可參考本教學計劃以調適課程，配合學生的需要；
2. 可因應學生的中文程度而刪去或減少當中的英文句子或詞彙；
3. 可同時參考課程發展處所出版的其他教材或為本課綱準備的其他示例；
4. 可考慮向學生提供更多全方位學習的經驗，如到內地考察、參觀博物館等等。
XXX中學
中一級    中國歷史科課堂工作紙
早期中國的發展概況
The Development of Early China

姓名Name：________________


       成績Grade：_____／_____

班別Class：__________(   )


批改日期 Date of Marking：            
學習重點：
1. 夏、商、周的勢力範圍、遷移擴展及生活特點。
2. 周代封建制度的內容及作用。
3. 春秋戰國時期的勢力範圍、政治形勢及特點。
4. 孔子的事蹟與其身處時代的關係。
1. 本節關鍵詞 (Key Terms)
	1
	Xia Dynasty
	夏朝(haa6 ciu4)

	2
	Shang Dynasty
	商朝(soeng1 ciu4)

	3
	Zhou Dynasty
	周朝(zau1 ciu4)

	4
	The Spring and Autumn period
	春秋時期(ceon1 cau1 si4 kei4)

	5
	The Warring States period
	戰國時期(zin3 gwok3 si4 kei4)

	6
	oracle bone scripts
	甲骨文(gaap3 gwat1 man4)

	7
	Feudal System
	封建制度(fung1 gin3 zai3 dou6)

	8
	frequent war
	戰爭頻仍(zin3 zang1 pan4 jing4)

	9
	Confucius
	孔子(hung2 zi2)


2. 本節概要 (Key Points of the Chapter)
	夏、商、周三個部族在不同地域生活，各有不同的特點，例如：商人重視祭祀、周人擅長農業。
	Xia, Shang and Zhou tribes had different geographical origins and characteristics. For example, Shang people emphasized worship; Zhou people specialized in agriculture.

	周代封建制度的內容及作用。
	Characteristics and functions of the Feudal System of the Zhou Dynasty. 

	春秋戰國時期諸侯國互相兼併及數目逐漸減少。封建制度逐漸崩潰，發展出中央集權的國家形態。
	The number of states had dropped in the Spring and Autumn period and the Warring States period because the powerful vassals waged war to merge and defeat each other. The Feudal System eventually declined and centralized government formed. 

	孔子的事蹟與其身處時代的關係。
	The live and the time Confucius lived.  


課節一、二：夏、商、周的發展概況 History of the Xia, Shang and Zhou Dynasties
(1) 古代文明與早期中國的發展 Ancient Civilizations and early development of China 
中國、美索不達米亞、古埃及和古印度是古代四大文明古國。China is recognized as one of the Four Ancient Civilizations of the world, together with Mesopotamia, Ancient Egypt and Ancient India.

資料一：四大文明發展時間線 Source A:The timeline of the development of the Four Ancient Civilizations
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資料二：四大文明古國地圖 Source B: Map of the Four Ancient Civilizations
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(圖片來源：香港教育局課程發展處歷史科)
1. 從地圖可見，四大文明古國有什麼相同之處？試圈出答案。
Study the map, what is the similarity of the Four Ancient Civilizations? Circle your answer.
A. [image: image23.png]


居於流域兩旁/河谷 Settlement along river bank / valley
B. 居於臨近海洋 Settlement near ocean
C. 居於內陸 Settlement inland 
2. 你認為哪一種是養活四大文明古國人口的最重要的經濟活動？
Which economic activity do you think was the most important in enabling the people of Four Ancient Civilizations to survive? Circle your answer.

A. [image: image24.png]


商業 commerce 
B. 農業 agriculture
C. 工業 industry
(二)早期中國的發展概況Early development of China
	中國史前時代 Pre-history of China

有當時的文字記載之前的歷史
(History before the invention of writing systems)
	信史時代　Recorded History
有當時的文字記載和文物為證據
(History with written records and antique that time as evidence)
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	時代

	
	傳疑
時代
Suspected era

	夏 Xia Dynasty

Around 2070 – 1600 BC
	商 Shang Dynasty

Around 1600 – 1046 BC
	周 Zhou Dynasty



	
	
	
	
	
	西周 Western Zhou

Around 1046 – 771 BC
	東周 Eastern Zhou

Around 770 – 256 BC

	
	
	
	
	
	
	春秋 The Spring and Autumn period

Around 770 – 453 BC
	戰國 The Warring States period Around 453 – 221 BC

	時代特點

	
	口耳相傳

word-of-mouth
	中國傳說中的第一個皇朝
The first dynasty according to Chinese legend.
	中國信史中的第一個皇朝
The first dynasty in Chinese recorded history.

中國最早的文字
The earliest Chinese writing.

中國人祭天祭祖傳統的開始
The beginning of Chinese Tradition of heaven and ancestor worship.
	建立封建制度
Established Feudal System
	戰爭頻仍
Frequent war
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3. 根據上表，哪些朝代屬於「信史時代」。試圈出答案。答案可多於一個。Study the timeline, which of the following periods are Recorded History? Circle your answer. There may be more than one correct answer.
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A.夏 Xia Dynasty


B.商 Shang Dynasty


C.西周 Western Zhou　
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D.春秋 The Spring and Autumn period


E.戰國 The Warring States period

夏商周的歷史 History of the Xia, Shang and Zhou Dynasties
華夏文明數千年綿延流傳，而且從未間斷。Chinese civilization has continued over thousands of years.

夏朝是中國傳說中的第一個皇朝。Xia Dynasty was the first dynasty according to Chinese legend.
商湯滅夏之後建立了商朝。King Tang overthrew the last king of the Xia Dynasty and established the Shang Dynasty.
武王伐紂滅了商朝，又建立了周朝。King Wu conquered King Zhou of the Shang Dynasty to establish the Zhou Dynasty.
資料一：夏商周的勢力範圍 
Source A: the sphere of influence of the Xia, Shang and Zhou Dynasties
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4.試從小至大排列夏朝、商朝及周朝的版圖。
Arrange the territory of the Xia, Shang and Zhou Dynasties from small to large.
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5. 以下哪個關於夏朝、商朝及周朝的版圖的描述是正確的？試圈出答案。Which of the following descriptions related to territory of the Xia, Shang and Zhou Dynasties is correct? Circle your answer.
A. [image: image47.jpg]


從中心向四周擴展extended the territory from the middle part toward all around

B. 從中心向東擴展extended the territory from the middle part toward the east

C. 從中心向南擴展extended the territory from the middle part toward the south

D. 從中心向西擴展extended the territory from the middle part toward the west

E. 從中心向北擴展extended the territory from the middle part toward the north
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6. 根據上圖，夏、商、周三朝的活動範圍都在 黃河流域 / 長江流域 。試圈出答案。
[image: image49.jpg]


According to the map, the sphere of activity of the Xia, Shang and Zhou Dynasties was along the Yellow River region / the Yangtze River region. Circle your answer.

(三)商朝的生活特點Characteristics of Shang’s life
商人重視祭祀，用甲骨文記錄占卜，稱為卜辭。Worship is very important for the Shang people. They would perform divination for almost everything and record the results in oracle bone scripts.
資料一：甲骨文 Source A: Oracle bone scripts
文字出現在龜甲、獸骨上，是中國最早的文字，稱為「甲骨文」。The inscriptions on animal bones and tortoise shells were identified as an early form of the Chinese written language. The system of writing is called oracle bone scripts.
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7. 配對：這個是什麼字？Matching: What does it look like?
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發明文字是「文明」的一大特徵。除了中國外，其他古文明國亦發明了文字。Invention of Writing is one of the characteristics of civilization. Except China, the others ancient civilizations also invented writing.
資料二：四大文明的文字 Source B: Writing of the Four Ancient Civilizations 

	發源地區(時期)
place of origin (period)
	文字
writing
	圖像
image
	例子
example

	尼羅河流域

Nile River Civilization 
(3150 –30 BC)
	聖書體

Hieroglyphs
	
	


	新月沃土

Fertile Crescent Civilization 
(3500 –500 BC)
	楔形文字

Cuneiforms
	
	

	印度河流域

Indus Valley Civilization 
(3300 –1900 BC)
	河谷文字

Indus scripts
	
	

	黃河流域文明

Yellow River Civilization

商 Shang Dynasty

(1600 – 1046 BC)
	甲骨文
Oracle bone scripts
	

	


8. 例子上顯示的是什麼字？試圈出答案。What does the example look like? Circle your answer.
A. 雨 Rain

B. 水 Water

C. 雪 Snow

D. 河 River

9. 四大文明的文字有何共同點？試圈出答案。What is the similarity between the writing of the Four Ancient Civilizations? Circle your answer.
A. 象形文字invented writing in the form of pictograms
B. 拼音文字invented alphabetic writing
10. 試按以下指示書寫「甲骨文」三字各3次。Please write down the Chinese words “Oracle bone scripts” 3 times according to the hints. 




	甲
	骨
	文

	
	
	

	
	
	

	
	
	


11. 請寫出自己的中文名字。Write down your Chinese name.
12. 你的中文名字有什麼意思？可以口語回應。What is the meaning of your Chinese name? Can respond verbally. (學生可自由作答)

資料四：印度的宗教信仰Source D: Religious belief in ancient India
13. 配對Match each figure with the correct description.




資料五：希臘的宗教信仰 Source E: Religious belief in the City-state of Greece

14. 配對Match each figure with the correct description.







15. 根據資料三至五，商人、古印度人及希臘人都 信奉多神 / 崇拜一神 。試圈出答案。Study Sources C, D and E, people of the Shang Dynasty, ancient India and Greece worshiped many gods / worshiped only one god. Circle your answer.

(四)周朝的生活特點Characteristics of Zhou’s life
資料一： 西周地圖 Source A:Map of the Western Zhou Dynasty

資料二：古希臘地圖 Source B: Ancient map of Greece

16. 為什麼古代文明會興起？請根據資料一至二，比較中國和古希臘興起的原因。試圈出答案。What caused the rise of ancient civilizations? Study Sources A and B, compare the reason of the rise of China and City-state of Greece. Circle your answer. 
	
	地理特色
Geographical characteristics
	有助發展方向
Contributed to development of

	中國
China
	臨近 河流 / 海洋
Near river / ocean
	耕種 / 海上貿易

Farming /  sea trade

	希臘
City-state of Greece
	臨近 河流 / 海洋
Near river / ocean
	耕種 / 海上貿易

Farming /  sea trade


資料三：后稷像 
Source C: A portrait of Hou Ji



17. 根據「稷」的意思，請猜想周人擅長什麼？試圈出答案。
According to the meaning of “Ji”, what did the Zhou people specialize in? Circle your answer. 
A. 狩獵 hunting 

B. 捕魚
fishing

C. 農耕 agriculture

(五)小總結 A short summary
 
18. 配對Matching 
試分辨下列方格內文字所屬的時代，並畫線連結至正確部份。
Find the descriptions related to the correct period. 








課節三：周代封建制度 Feudal System of the Zhou Dynasty
周天子把土地分封給諸侯，建立封建制度。Kings of the Zhou divided its territory and granted the establishment of vassal states, creating a Feudal System. 

資料一：分封範圍 Source A: Sphere of the enfeoffment
下面的地圖展示了封建的主要封國。第一次封建主要分封了黃色的封國。第二次封建主要分封了粉紅色的封國。This map shows the main vassal states of the enfeoffment. Those highlighted in yellow were the main vassal states of the first enfeoffment. Those highlighted in pink were the main vassal states of the second enfeoffment.


1. 根據資料一，經過2次分封後，周室把領土擴展到 東方 / 西方 。試圈出答案。
Study Source A, after the implementation of 2 enfeoffments, the Zhou court was expanding its territories to the east / west. Circle your answer.

資料二：封建制度Source B: Feudal System
資料三：宗法制度 Source C: The lineage system






2. 根據資料二和三填寫以下圖表。Study Sources B and C, and then fill in the answers in the appropriate spaces.




3.根據資料一至三，周室推行封建制度的目的是 鞏固 / 分散 周天子的管治。試圈出答案。Study Sources A, B, and C, by means of its Feudal System, the Western Zhou Dynasty strengthened the central government's control / decentralized the governance. Circle your answer.
資料四：周代與希臘 Source D: Zhou Dynasty and Greece
一起探索同一時代的兩個世界！ Let’s explore two worlds in the same period of time of 800 – 221 BC!
	
	周代Zhou Dynasty
	希臘Greece

	政治
制度
Political system
	封建制度 Feudal System
公元前800至600年間，諸侯國由200個減少至數十個。From 800 BC to 600 BC, the number of states had dropped from about 200 to a few dozens only.

	城邦 City-states
公元前800至600年間，希臘約有150個城邦，其中最著名的是雅典和斯巴達。From 800 BC to 600 BC, Greece had about 150 city-states. Athens and Sparta were the two most famous ones.


	政治
制度
Political system
	封建制度 Feudal System

春秋戰國時期，諸侯互相兼併，慢慢趨向統一；封建制度逐漸崩潰，發展出中央集權的國家形態。
During the Spring and Autumn period and the Warring States period, powerful vassals merged each other, finally became a unified country. Feudal system gradually collapsed, finally became a centralized government.


公元前221年，秦始皇統一中國，建立秦朝。In 221 BC, Qin Shi Huang unified China and founded Qin Dynasty.


	城邦 City-states

雅典是世界上第一個推行民主政治的地方。Athens was the first state in the world to have democratic rule.

斯巴達崇尚服從和戰爭。Sparta focused on obedient and war. 




4.根據資料四，回答以下題目。試圈出答案。Study Source D and answer the following questions. Circle your answer.

4.1. 西周時，周天子分封了 很多諸侯國 / 很少諸侯國。The kings of the Western Zhou Dynasty enfeoffed conquered lands to many vassals / few vassals.

4.2.雅典及斯巴達是 西周 / 希臘 著名的兩個城邦。Athens and Sparta were the two most famous city-states of the Western Zhou Dynasty / Greece.

4.3. 雅典實行 民主制度 / 中央集權制。Athens had democratic rule / centralized government. 

4.4. 斯巴達崇尚 和平 / 戰爭。Sparta focused on peace / war.

資料五：Source E:




5.填表 Fill in the blanks
	
	人物1：Character 1


	人物2：Character 2
	人物3：Character 3

	生活地區 
living place 
	雅典Athens

	斯巴達Sparta
	中國 China

	職業 / 身份
Occupation / status
	商人trader
	士兵 soldier
	貴族 noble

	請用一個形容詞描述他的生活
Please use an adjective to describe his life
	自由/舒適/ 艱苦/

其他:或其他合理答案
free/ comfortable/ hard/ others: _____
	自由/舒適/ 艱苦/

其他:或其他合理答案free/ comfortable/ hard/ others: _____
	自由/舒適/ 艱苦/

其他:或其他合理答案free/ comfortable/ hard/ others: _____


6. 根據資料四和五，你想住在周代還是古希臘時代？為什麼？可以口語回應
Study Sources D and E, do you want to live in the Zhou Dynasty or the ancient Greece? Why? Can respond verbally.
小總結 A short summary
課節四：春秋戰國時期的政治形勢 
Political situation of the Spring and Autumn period and the Warring States period
在300年間，諸侯國由西周初年的約800個減少至春秋初年的約170個。Within about 300 years, the number of states had dropped from around 800 in early Western Zhou to 170 in early Spring and Autumn period.

至戰國末年，只剩下七個國家。 In late Warring States period, only 7 states remained.
資料一：春秋戰國的勢力範圍 Source A: the sphere of influence of the Spring and Autumn period and the Warring States period


1. 從以上地圖可見，諸侯國的數目有什麼變化？試圈出答案。 
According to the maps, what happened to the numbers of states? Please circle the answer. 
越來越 多 / 少 。The numbers of states were increasing / decreasing. 

2. 為什麼會出現這種變化？可以口語回應
Why did the numbers of states change? Can respond verbally.


資料二：春秋時代與戰國時代著名戰役的比較
Source B: Comparison between the famous wars of the Spring and Autumn period and the Warring States period

	
	城濮之戰
Battle of Chengpu
	長平之戰
Battle of Changping

	發生時代 Period
	春秋時代
The Spring and Autumn period
(632 BC)
	戰國時代
The Warring States period

(262-260BC)

	交戰國家 Involved states
	晉國聯軍與楚國聯軍
Coalition of Jin and coalition of Chu
	趙國與秦國
Zhao and Qin

	參戰士兵 Number of soldiers 
	二萬多人
More than 20000
	數十萬人
Several hundred thousands

	主要的兵種Main types of soldiers 
	車兵Chariot Soldiers


	騎兵和步兵Cavalry and infantry

	戰爭時間 Duration
	一個月 1 month
	三年 3 years


3. 根據資料二，回答以下題目。試圈出答案。
Study Source B and answer the following questions. Circle your answer.
	春秋戰國時代的戰爭規模the scale of war during the Spring and Autumn period and the Warring States period


	越來越 大 / 小 。
became larger / smaller

	春秋戰國時代的戰爭時間the duration of war during the Spring and Autumn period and the Warring States period


	越來越 長 / 短 。
became longer / shorter

	春秋戰國時代的戰爭結果the result of war during the Spring and Autumn period and the Warring States period


	更殘酷 / 不太殘酷
more cruel / less cruel


資料三：騎兵 Sources C: Cavalry
曾在春秋時代盛極一時的戰車，逐漸退出戰鬥舞臺，在長平之戰中已非主力。The war chariots, which were only popular for a certain period in the Spring and Autumn period, were gradually withdrawn from the fighting stage. During the Battle of Changping, which was in the Warring States period, they were not the main military force already.
戰國時期，騎兵成為戰中主力之一。Cavalry was one of the main military force in the Warring States period.


  (圖片來源：教育局課程發展處個人、社會及人文教育組(2017)《「中國戰爭史」教材套》，香港：教育局，頁8。)
資料四：弓兵/輕步兵 Sources D: Archers/Light Infantry

戰國時期的兵，按照服裝，大概可分為「披甲」與「不披甲」兩種，也代表兩種階級。不披甲的士兵，死傷機會較高，是軍隊中的一般作戰隊伍。Soldiers of the Warring States period could be divided into two categories, armoured and non-armoured. Non-armoured infantries were the normal combat troops in the battle fields, and their chances of casualties were relatively high. 
4. 圖中有一披甲兵，或是本隊指揮，你能找出來嗎？試圈出答案。There is an armoured soldier in the photo. Can you find him? Circle your answer.
(圖片來源：教育局課程發展處個人、社會及人文教育組(2017)《「中國戰爭史」教材套》，香港：教育局，頁6。)
5. 配對：下圖為秦的四種士兵，試從外表辨別他們所屬的類別。
Matching: the photos below show images of four types of Qin. Try to distinguish which type of infantry that the photo belongs to from the outlook of the soldiers.




(圖片來源：教育局課程發展處個人、社會及人文教育組(2017)《「中國戰爭史」教材套》，香港：教育局，頁4。)
資料五：夏商周的武器 Sources E: Weapons of the Xia, Shang, Zhou Dynasties
夏商周時期，武器起初以石質及木質為主，後來使用青銅及鐵武器，而且還不斷改良和創新，種類繁多。During the Xia, Shang, Zhou Dynasties, weapons were firstly made of stone and wood. Later, bronze and iron weapons were used and modified with innovative design. 
配對：請找出這些出土武器的名稱。Matching: Please find out the names of these unearthed weapons. 






戰爭頻仍是東周及古希臘時期的一大特徵。我們一起探索古希臘的武器吧！One of the characteristics of the Eastern Zhou Dynasty and the ancient Greece is frequent war. Let’s explore the weapons of Greece!
資料六：圖中文物顯示希臘人的軍士裝備
Source F: The relics show the weapon of the of the ancient Greece



7. 從圖片可見，希臘士兵參戰時會用 戰斧 / 頭盔 / 戰馬 / 劍。試圈出答案。答案可多於一個。
Referring to the picture of Source F, the Greece soldiers use the battle-axe / helmet / horses / sword during the war. Circle your answer. There may be more than one correct answer.
小總結 A short summary

	
	春秋時代
The Spring and Autumn period
	戰國時代
The Warring States period

	周天子地位
The authority of the kings of Zhou
	名義上是天下的共主
The authority of the kings of Zhou was only nominal.
	封建禮儀完全崩潰，連名義上的共主地位亦不可得
The Feudal System with its ritual and political obligations disintegrated and the kings of Zhou lost their authority.

	戰爭形態
Form of war


	次數少、規模小，旨在敗敵爭霸
The scale of the battles was short, and the army’s soldiers were less. Powerful vassals waged war to fight for hegemony.
	戰爭頻繁，規模大而慘烈，互相兼併，以殲敵滅國為目的
Wars of increasing intensity were fought between ever-larger armies. Powerful vassals waged war to merge each other and led to the annihilation of states and their ruling houses.

	國家型態
Form of government
	封建國家，仍尊周天子
Feudal state, kings of Zhou were still respected as “Sons of Heaven”
	獨立國家，中央集權出現
Independent country , centralized government


二千五百年前，在古代世界的三個相隔很遠的國度，差不多在同一時間內出現三位著名教育家，他們深深地影響著我們。一起探索這三位著名教育家吧！Two thousand five hundred years ago, three famous educators in different parts of the ancient world appeared in the same period. Their impacts have been far-reaching. Let’s explore these famous educators!

資料七：著名教育家 Source G: Famous Educators
	著名教育家
Famous Educators
	時代背景
historical background

	周代 Zhou Dynasty

孔子Confucius

(551－479 BC)
	公元前600世紀，各國諸侯爭霸，周天子不再受到諸侯國尊重，周室權力日漸衰落。

In the sixth century BC, the king of Zhou found himself surrounded by powerful vassals who barely respected his authority. The authority of the Zhou court had eventually declined. 


	

	希臘 Greece

柏拉圖Plato

(429-347 BC）
	在公元前431至404年，伯羅奔尼撒戰爭爆發。雅典最終被斯巴達打敗。之後政局混亂。

In 431-404 BC, the Peloponnesian War happened. Athens’final defect by Sparta and the political chaos that followed. 


	

	印度India

釋迦牟尼Buddha

(543－477 BC)
	公元前4至6世紀是印度列國時代，主要是十六大國併立爭霸。

Sixteen kingdoms or oligarchic republics existed in ancient India from the sixth to fourth centuries BC.
	[image: image1.png]






	著名教育家
Famous Educators
	主張
Philosophy
	影片
video clip

	周代 Zhou Dynasty

孔子Confucius

(551－479 BC)
	恢復周禮Confucius promoted proper behavioral standards for everyone in society were prescribed in the ancient classics in terms of ritual (li).

推廣仁義Confucius promoted proper mental state in ritual performance called “ren”, translated in modern English as “Benevolence”.

有教無類Confucius opened the door to education for all and recruited disciples from the common class.


	

	希臘 Greece

柏拉圖Plato

(429-347 BC）
	理想國應有三種人，包括：供養者、衛國者及治國者。治國者應由「哲王」擔任。
Plato divided his just society into three classes: the producers, the auxiliaries, and the guardians. The guardians were responsible for ruling the city, and were known as philosopher-kings.

在公元前387年，柏拉圖創辦了學院，這是世界上最早的大學。
Plato’s Academy, founded in the 387, was the ultimate ancestor of the modern university. 


	

	印度India

釋迦牟尼Buddha

(543－477 BC)
	釋迦牟尼致力四處宣揚佛理，包括：四聖諦及八正道，幫助人們擺脫人生各種痛苦。
Buddha traveled across the country teaching key principles of Buddhism, including Noble Truths and Eight Fold Path. He helped people releasing from the human fear.
	


8.根據資料七進行配對。答案可多於一個。
Matching according to Source G. There may be more than one correct answer.









小總結 A short summary
	如對本教材有任何意見，可聯絡課程發展處個人、社會及人文教育組：
黃浩明先生（erichmwong@edb.gov.hk; 35406829）或
羅嘉恩女士（lokayan@edb.gov.hk; 28925882）
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新月沃土文明 Fertile Crescent Civilization 


(3500 –300 BC)
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*秦 Qin (221-206 B.C.)


中國第一個統一皇朝。


(The first unified dynasty of China.)
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(學生可自由作答)





資料三：商人的宗教信仰


Source C: Religious belief of the Shang people





王室幾乎凡事占卜，並用甲骨文記錄，稱為卜辭。Shang royal family would perform divination for almost everything and record the results in oracle bone scripts.





商人十分迷信，稱最大的神為「帝」。The Shang people were very superstitious, they called the highest god as “Di”.





商人崇拜大自然。The Shang people worshiped the nature.





商人拜祭祖先以求庇佑。The Shang people worshiped ancestors to pray for protection.





因陀羅Indra


眾神之領袖 / 天上的神


� HYPERLINK "https://en.wikipedia.org/wiki/King_of_the_Gods" \o "King of the Gods" �King of the Gods� / King of Heaven


權力﹕主掌� HYPERLINK "https://zh.wikipedia.org/wiki/%E5%A4%A9%E6%B0%A3" \o "天氣" �天氣�、雷電與� HYPERLINK "https://zh.wikipedia.org/wiki/%E6%88%B0%E7%88%AD" �戰爭�之神


Power: God of the atmosphere, storms and battle





蘇利耶Surya


權力﹕太陽神


Power: God of Light and Day





阿耆尼Agni


權力﹕火神


Power: God of � HYPERLINK "https://en.wikipedia.org/wiki/Fire" �Fire�
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1





阿波羅Apollo


權力﹕太陽神


Power: God of the Sun 








奈基 Nike


權力﹕勝利女神


Power: Goddess of victory.





宙斯Zeus


眾神之神The principal God


權力﹕他是天空神、雨神和積雲神


Power: He is the god of the sky, rain, and clouds.
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(圖片一來源：香港文化博物館編製(2008)� HYPERLINK "https://www.heritagemuseum.gov.hk/documents/2199315/2199692/ancient_olympic_edu_kit.pdf" \o "《古代奧林匹克運動會－ 大英博物館奧運珍藏展》教學資源" �《古代奧林匹克運動會－ 大英博物館奧運珍藏展》教學資源�，香港：香港文化博物館，頁5。)





(圖片三來源：香港文化博物館編製(2008)� HYPERLINK "https://www.heritagemuseum.gov.hk/documents/2199315/2199692/ancient_olympic_edu_card.pdf" \o "《古代奧林匹克運動會－ 大英博物館奧運珍藏展》學習咭" �《古代奧林匹克運動會－ 大英博物館奧運珍藏展》學習咭�，香港：香港文化博物館，頁17。)





(圖片二來源：香港歷史博物館編製《「海上雄獅 – 羅馬海軍與龐貝古城」教育小冊子》，香港：香港歷史博物館，頁13。)





周人認為自己的祖先是后稷。「稷」是古代一種糧食作物。


The ancestor of the house of Zhou was Hou Ji.


“Ji” means millet.





在發明文字以前，中華民族的祖先用口耳相傳的方式，把古代傳說流傳下來。Before the invention of written language, the ancestors of each ethnic group orally transmitted their forebears’ stories. 





甲骨文證明商代是有文字記載的� HYPERLINK "http://www.china10k.com/Trad/search/asp/redirect.asp?id=11c0602&ibar=0" �信史�時代的開始。Written records, in the form of inscriptions on oracle bones, proved that the Shang Dynasty is the start of Recorded History.





各部族有不同的活動範圍和生活特點。Different tribes had different geographical origins and characteristics.





各部族經歷夏、商、周三代，逐漸發展和融合，擴大了華夏文化的內涵。The development of the Xia, Shang and Zhou Dynasties enhanced the integration of all ethnic groups and contributed to the flourishing of Chinese cultures.





傳說中的第一個皇朝


The first dynasty according to Chinese legend





口耳相傳


Word-of-mouth





夏


Xia Dynasty





傳疑時代Suspected era





甲骨文


Oracle bone scripts





商


Shang Dynasty





周


Zhou Dynasty





農業發達


Agriculture is flourishing





重視祭祀


Worship is very important 





周天子分封土地給諸侯，諸侯再分封給下級的貴族。Zhou kings, who also called themselves “Son of Heaven”, granted land to the nobles. Then the nobles granted land to their subordinates.


所有受封者都要對天子負責，必須納貢和從征。All of the nobles were responsible to the king. They had to pay tribute and provide military services for the king.





天子


Son of Heaven





義務：


納貢、從征


responsibilities：


pay tribute and provide military services for the king





權利：獲分封土地


rights：granted land





平民 


Peasants





圖片來源：教育局課程發展處《高中中國歷史(中四至中六)課程支援教材(必修部分：春秋戰國的政治與社會變動1)》，香港：教育局，頁10。


參考：錢棟祥、譚松壽編著(1997)《中國歷史地圖集》，香港：現代教育研究社有限公司，頁12。





(圖片來源：教育局課程發展處個人、社會及人文教育組(2017)《「中國戰爭史」教材套》，香港：教育局，頁4。)





人物3：天子分封土地給我，我就再分封給下級的貴族。我需要向天子納貢和從征。


Character 3: King granted land to me. Then I granted land to my subordinates. I was responsible to the king. I had to pay tribute and provide military services to the king.





人物2：自7歲起，我便開始接受嚴格的軍事訓練。20歲時，正式加入軍隊，成為士兵。我負責捍衛城邦，直至60歲才退伍。


Character 2: I started to receive strict military training from 7 years old. At 20 years old, I formally enlisted into the army to become a soldier. I perform the duty of protecting the city-state until the age of 60, before I can be discharged from service.





人物1：我是一個商人，經常四出海外，從波斯、埃及等地購買陶器或藝術品。我愛這個城邦，因為我在這個政府擁有投票權。


Character 1: I am a trader. My job is to travel overseas to buy pottery or artwork from Persia, Egypt, etc. I love my state because I have voting right in the government.





教師指引：教師可指導學生留意周代及希臘政治制度的特點，了解當時的生活情況。





為了有效地對被征服地區和人民實行统治，周王進行大規模的分封。Kings of the Zhou divided its territory and granted the establishment of vassal states, so that they could effectively rule the conquered areas and people therein.





諸侯必須服從周天子的命令，向天子繳納貢品，並保衛中央。The vassals were required to obey orders of the kings of the Zhou who were also the “Son of Heaven”, and pay tributes to them. They were responsible for defending the territories.





圖二：戰國 The Warring States period





圖一：春秋 The Spring and Autumn period





(圖片來源：教育局課程發展處《高中中國歷史(中四至中六)課程支援教材(必修部分：春秋戰國的政治與社會變動1)》，香港：教育局，頁10。參考：錢棟祥、譚松壽編著(1997)《中國歷史地圖集》，香港：現代教育研究社有限公司，頁12。)





教師指引：教師宜指導學生留意春秋戰國互相戰爭兼併的時代特點。





皮革鞍墊，但並未發明馬鐙。這使這個年代的騎兵比後世的需要更嚴格的訓練。Though leather saddle pads (numnahs) had been invented, stirrups had not yet been invented. This meant that cavalry needed stricter training in this period when compared with later generations.
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鐵刀Iron Knife


戰國Warring States period





銅匕首Bronze Dagger


西周Western Zhou Dynasty





石矛Stone spearhead


商代Shang Dynasty





銅劍Bronze Sword


春秋the Spring and Autumn period
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(圖片一資料來源：香港歷史博物館編製(2012)《一統天下：秦始皇帝的永恆國度》展覽圖錄，香港：香港歷史博物館，頁99。)





(圖片三和四資料來源：香港歷史博物館編製(2007)《禮樂之邦-河南夏商周文物展》，香港：香港歷史博物館，頁6。)





(圖片二資料來源：香港歷史博物館編製(2002)《長城歷史與文物》，香港：香港歷史博物館，頁41。)
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(圖片二資料來源：香港文化博物館編製(2008)� HYPERLINK "https://www.heritagemuseum.gov.hk/documents/2199315/2199692/ancient_olympic_edu_card.pdf" \o "《古代奧林匹克運動會－ 大英博物館奧運珍藏展》學習咭" �《古代奧林匹克運動會－ 大英博物館奧運珍藏展》學習咭�，香港：香港文化博物館，頁11。)





(圖片一資料來源：香港文化博物館編製(2008)� HYPERLINK "https://www.heritagemuseum.gov.hk/documents/2199315/2199692/ancient_olympic_edu_kit.pdf" \o "《古代奧林匹克運動會－ 大英博物館奧運珍藏展》教學資源" �《古代奧林匹克運動會－ 大英博物館奧運珍藏展》教學資源�，香港：香港文化博物館，頁11。)





雖然他生活於亂世之中，但他希望建設更美好的社會。


Although he lived in uncertain times, he wanted to create a better world.





孔子Confucius





柏拉圖


Plato 





關心治國之道


Concern the way of governance





關心教育


Concern education





釋迦牟尼Buddha





關心人死後會怎樣


Concern what happens after a person dies





「仁」是孔子學說的核心思想。The core of Confucianism was “ren” (Benevolence).
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